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دریاچه پریشان کازرون بزرگ ترین دریاچه آب شیرین کشور است که متأسفانه به 
علت خشکسالی و برداشت بی رویه آب به وسیله کشاورزان در حال خشک شدن است، 

ولی احیای آن باعث احیای زندگی می شود.
 به گزارش گروه وبگردی باشگاه خبرنگاران جوان، در گزارش زیر اطلاعات جالب 

در خصوص دریاچه پریشان را خواهید دید.
دریاچه فامور )پریشان( یکی از زیباترین و بزرگترین دریاچه های آب شیرین ایران 
و خاورمیانه است که در بخش جره و بالاده شهرستان کازرون قرارگرفته است. این 
دریاچه به نام های مور، پریشان و فامور هم شناخته شده است. اسم این دریاچه از کوه 
فامور، در شمال خاوری آن گرفته شده است. آب دریاچه شیرین است و بخش بیشتر 
منابع  از  فامور سرچشمه می گیرند و قسمتی هم  از کوه  از آبراهه هایی است که  آن، 

زیرزمینی تأمین می شود.
ایازآباد که در ۱۲ کیلومتری کازرون قرار  دریاچه پریشان در ۳ کیلومتری روستای 

دارد، ایجاد شده است.
دورتادور این دریاچه را کوه احاطه نموده است فاصله دریاچه نسبت به کوه از طرف 

شمال حدوداً ۴ الی ۵ کیلومتر است و از سوی جنوب حدوداً ۵۰۰ متر است.
آب این دریاچه از صدها چشمه کوچک و بزرگ مناطق دشت ارژن و دشت فامور و 

چشمه های زیادی که در کف دریاچه وجود دارند، تأمین می شود.
دریاچه پریشان کازرون در کنوانسیون رامسر به عنوان تالاب بین المللی ثبت گردیده 

است و در تقسیم بندی مناطق جز منطقه محافظت شده شمرده می گردد.
موقعیت جغرافیائی دریاچه پریشان:

دریاچه پریشان بین ۵۱ درجه و ۴۴ دقیقه و ۵۱ درجه و ۵۱ دقیقه طول شرقی و ۲۹ درجه 
و ۳۲ دقیقه و ۳۰ ثانیه عرض شمالی واقع شده است. مساحت آن ۴۳۰۰ هکتار و ارتفاع 
آن از سطح آب های آزاد ۸۲۰ متر است. حوزه آبریز آن ۵/ ۲۶۶ کیلومترمربع است و 

بیش ترین مساحت را در اردیبهشت دارد.
موجودات زنده دریاچه پریشان:

این دریاچه من جمله اکوسیستم های پایداری است که در اثر عوامل تکتونیک به وجود 
آمده میلیون ها سال است که وضعیت خود را حفظ کرده است و دارای ۴ گونه ماهی 
و  شیرین  آب  مارماهی  و  پرک  ماهی  سرخه،  ماهی  زردک،  ماهی  نام های  به  بومی 
همچنین چندگونه ماهی وارداتی مانند ماهی کپور، ماهی فیتوفالک و آمورمی باشد که 
در سال ۱۳۶۸ به دریاچه وارده شده است. تنها کپور معمولی با وضعیت تالاب سازش 

پیداکرده و دو گونه دیگر مشکلات بسیاری را در تالاب به وجود آورده اند.
پلیکان،  از پرندگانی، چون درنا،  این دریاچه محل زندگی گونه های کمیابی  همچنین 

فلامینگو، غاز، اردک، چنگر و ... است.
وضعیت کنونی دریاچه پریشان:

از  پرنده مهاجر در دریاچه پریشان  متأسفانه در طی چند حریق هزاران لاک پشت و 
بین رفته اند. همچنین بخش اعظم این دریاچه به دلیل خشکسالی های گذشته خشک شده 

است.

 دریاچه پریشان،
بزرگترین دریاچه آب شیرین
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ازآنجاکه باید از نوه هایم نگهداری می کردم، زمان زیادی طول 
کشید تا قرآن را حفظ کنم.

به گزارش شیرازه، ماه مبارک رمضان؛ ماهی که ابتدایش رحمت، 
میانه اش مغفرت و پایانش آزادی از آتش جهنم است، ماهی که 
درهای آسمان در شب اولش باز می شود و تا شب آخر آن بسته 
نخواهد شد، ماهی که اگر بنده می دانست ]چه چیزی در این ماه 

وجود دارد[ آرزو می کرد تمام سال، ماه رمضان باشد.
ماه مبارک رمضان به جهت نزول قرآن کریم در آن و ویژگی های 
 منحصری که دارد در میان ماه های سال قمری برترین ماه است. 
به همین مناسبت در پایگاه خبری تحلیلی شیرازه بنا داریم هر روز 
با یکی از حافظان کلام وحی گفتگویی داشته باشیم، مصاحبه های 
از  است،  آمده  میان  به  دری صحبت  هر  از  آن  در  که  مفصلی 

آرزوهای قرآنی حفاظ کل قرآن تا ...
لطفاً خودتان را معرفی کنید؟

فوق دیپلم  کازرون.  شهر  در   ۱۳۳۹ متولد  هستم  عباسی  فاطمه 
ریاضی در رشته و فرهنگی بازنشسته ام.

چطور شد که در عرصه قرآن وارد شدید؟
حفظ قرآن را همیشه دوست داشتم؛ اما چون مرکز خاصی برای 
حفظ نبود، آن را پیگیر نشدم؛ تا در سال ۸۷ که خانمی از موسسه 
بیت الاحزان به کازرون آمد و حفظ را آموزش می داد. چند ماهی 
برای چشمم مشکلی  اما  رفتم و دو سه جزء را هم حفظ کردم، 
پیش آمد و مجبور شدم رها کنم؛ تا حدود پنج سال پیش که تازه 
بازنشسته شده بودم و خودم در خانه شروع کردم و حفظ را از سر 
گرفتم. بعد از مدتی مسئول موسسه بیت الاحزان کازرون را دیدم 
و از او خواستم که از من تست بگیرد تا ببینم در خانه خوب پیش 
رفته ام یا نه؟ خیلی خوششان آمد و مرا تشویق کردند و خواستند 
که به موسسه برگردم و حفظ را آنجا ادامه دهم؛ اما ازآنجاکه 

باید نوه هایم را نگه می داشتم، گفتم که نمی توانم به موسسه بروم. 
مدتی گذشت و همچنان خودم در منزل قرآن را حفظ می کردم. 
دوازده جزء را کامل حفظ شدم. تا اینکه روزی خانم نیکنام، از 
مربیان موسسه را دیدم و با تشویق ایشان، به صورت تلفنی از جزء 
۱۲ به بعد را با همراهی مربیان موسسه حفظ کردم. در پایان جزء 
بیست و هشتم به شیراز آمده، امتحان داده و مدرک حفظ کل را 

کسب کردم.
در کل حفظ کل قرآن برای من حدود ۴ سال طول کشید اما این 
را هم فقط و فقط یک توفیق الهی می دانم و از خدا می خواهم که 

حفظ را نگه دارم و عامل به قرآن باشم.
آیا در طول حفظ قرآن سختی و آنقدر به شما فشار آورد که 

گاهی فکر کنید عطای حفظ قرآن را به لقایش ببخشید؟
را  سختی  این  حفظ  به  عشق  اما  دارد؛  سختی  واقعاً  قرآن  حفظ 
شیرین می کند. اگرچه من به سختی و در طول سال های بیشتری 
نکردم  رها  هیچ گاه  اما  کردم  حفظ  را  قرآن  بقیه  به  نسبت 
رها  را  آن  نمی توانستم  و  می کشید  خود  سمت  به  را  هم   قرآن 

کنم.
حفظ قرآن، چه تغییر محسوسی در زندگی شما به وجود آورد؟

قطعاً حفظ قرآن در زندگی تأثیرات وافری دارد. وقتی درجایی 
کجای  در  آیه  این  می دانم  من  می آید،  پیش  قرآن  از  سخن 
قرآن است و چه می گوید، پس در دلم ذوق می کنم و از طرفی 
مهجوریت قرآن مرا به گریه می اندازد. این که در مملکت شیعه 

ما قرآن واقعاً غریب واقع شده دل انسان را جریحه دار می کند.
به جوانانی که دوست دارند قرآن را حفظ کنند،  توصیه شما 

چیست؟
او  از  و  کنند  توکل  خدا  به  که  می کنم  توصیه  جوانان  به  من 
بخواهند که این توفیق را به آنان بدهد که حافظ قرآن شوند. حتماً 

در کنار حفظ، تفسیر و معنی قرآن را هم بخوانند و هرجایی که 
مشکل دارند، اول حفظ را تثبیت کامل کنند و سپس به مرحله 

بعد برود.
هر کس که می داند که توانایی اش را دارد به این مسیر وارد شود.

کدام آیات قرآن را بیشتر دوست دارید؟
همه آیات قرآن زیبا و دلنشین هستند، اما برای من آیات گذشت 

چیز دیگری است.
آیا با فرزندان و نوه هایتان حفظ و تفسیر قرآن را کار می کنید؟

نوه های من کوچک هستند، اما نوه بزرگم که کلاس چهارم است، 

هم  امسال  و  است  مقید  اخلاقی  و  دینی  دستورات  رعایت  در 
تمام روزه هایش را با آداب گرفته است؛ اگرچه وارد عرصه حفظ 
و تفسیر قرآن نشده است. بچه ها باید خودشان تصمیم به ورود 
آنها کمک  به  بگیرند، حتماً  اگر تصمیم  بگیرند.  این عرصه  به 

خواهد کرد.
مهم ترین آرزوی شما چیست؟

آرزو دارم که حافظ عامل نافعی برای قرآن باشم و خدا این توفیق 
را به من بدهد که تا آخر عمر قرآنی بوده و با قرآن مأنوس و 

محشور باشم.

فاطمه عباسی:
 آرزو دارم که حافظ عامل نافعی برای قرآن باشم


